



Seznámení s povinnostmi při nakládání s chemickými látkami a směsmi dle zákona o ochraně veřejného zdraví

Legislativa:

- Zákon č. 258/2000 Sb., o ochraně veřejného zdraví
- Nařízení ES č. 1272/2008, o klasifikaci, označování a balení látek a směsí (CLP)

Omezení:

- Chemické látky nebo chemické směsi, které jsou klasifikovány jako **akutně toxické kategorie 1 nebo 2** podle CLP, nesmí být prodávány, darovány nebo nabízeny jiným osobám, než jsou osoby právnické nebo podnikající fyzické osoby.
- Chemické látky nebo směsi, které jsou klasifikovány jako:
 - **akutně toxické kategorie 3** nebo
 - **toxické pro specifické cílové orgány po jednorázové nebo opakované expozici kategorie 1** nebo
 - **žiravé kategorie 1 se standardní větou H314**

nesmí být prodávány, darovány nebo nabízeny fyzickým osobám mladším 18 let nebo osobám, jejichž svéprávnost byla soudem omezena.

- Právnické osoby a podnikající fyzické osoby nesmějí prodávat v prodejních automatech a do přinesených nádob chemické látky nebo směsi, které jsou klasifikovány jako:
 - **akutně toxické kategorie 1, 2, 3** nebo
 - **toxické pro specifické cílové orgány po jednorázové nebo opakované expozici kategorie 1** nebo
 - **žiravé kategorie 1 se standardní větou H314.**

Povinnosti:

- Právnické osoby a podnikající fyzické osoby smějí nakládat s chemickými látkami nebo směsmi klasifikovanými jako **akutně toxické kategorie 1 nebo 2** jen tehdy, jestliže nakládání s nimi mají zabezpečeno **fyzickou osobou odborně způsobilou** dle § 44b odst. 1, zákona č. 258/2000 Sb. Jednotlivé činnosti v rámci nakládání s těmito látkami a směsmi může vykonávat i zaměstnanec, kterého fyzická osoba odborně způsobilá **prokazatelně zaškolila**. Opakované proškolení se provádí nejméně **jedenkrát za 2 roky**. O školení musí být pořízen písemný záznam, který musí být **uchováván po dobu 3 let**.
- Právnické osoby a podnikající fyzické osoby jsou povinny skladovat chemické látky nebo chemické směsi **akutně toxické kategorie 1 nebo 2** v prostorách, které jsou **uzamykatelné a zabezpečené proti vloupání a vstupu nepovolaných osob**. Při skladování musí být vyloučena záměna a vzájemné škodlivé působení uskladněných látek a směsí a zabráněno jejich pronikání do životního prostředí a ohrožení zdraví fyzických osob.



- Právnické osoby a podnikající fyzické osoby, které nakládají s chemickými látkami nebo směsmi **akutně toxickými kategorie 1 nebo 2**, jsou povinny **vést jejich evidenci**. Evidence se vede pro každou chemickou látku a směs odděleně a evidenční záznamy musí obsahovat údaje o přijatém a vydaném množství, stavu zásob, jméno a příjmení osoby a označení útvaru subjektu, pro který byly vydány. Evidenční záznamy se **uchovávají nejméně po dobu 5 let po dosažení nulového stavu zásob** chemické látky nebo směsi.

Kennenlernen der Pflichten im Umgang mit chemischen Stoffen und Gemischen gemäß dem Gesetz zum Schutz der öffentlichen Gesundheit

Legislative:

- Gesetz Nr. 258/2000 Slg. zum Schutz der öffentlichen Gesundheit
- Verordnung (EG) Nr. 1272/2008 zur Einstufung, Kennzeichnung und Verpackung von Stoffen und Gemischen (CLP).

Einschränkungen:

- Chemische Stoffe oder chemische Gemische, die gemäß CLP als **akut toxisch der Kategorie 1 oder 2** eingestuft sind, dürfen nicht an andere als juristische oder unternehmerische natürliche Personen verkauft, gespendet oder angeboten werden.
- Chemische Stoffe oder Gemische, die als klassifiziert sind:
 - **akut toxische Kategorie 3** oder
 - **toxisch für bestimmte Zielorgane bei einmaliger oder wiederholter Exposition, Kategorie 1** oder
 - **Ätzend, Kategorie 1 mit Standardsatz H314**

Der Verkauf, die Schenkung oder das Anbieten an natürliche Personen unter 18 Jahren sowie an Personen, deren Autonomie gerichtlich eingeschränkt wurde, ist untersagt.

- Juristische und natürliche Personen im Gewerbebetrieb dürfen keine chemischen Stoffe oder Gemische der Kategorie verkaufen:
 - **akut toxische Kategorien 1, 2, 3** oder
 - **toxisch für bestimmte Zielorgane bei einmaliger oder wiederholter Exposition, Kategorie 1** oder
 - **Ätzend, Kategorie 1 mit Standardsatz H314.**

Verantwortlichkeiten:

- Juristische und natürliche Personen im Gewerbebetrieb dürfen mit chemischen Stoffen oder Gemischen, die als **akut toxisch der Kategorie 1 oder 2** eingestuft sind, nur dann umgehen, wenn ihr Umgang durch eine gemäß § 44b Absatz 1 des Gesetzes Nr. 258/2000 Slg. **fachlich qualifizierte natürliche Person** sichergestellt ist. Einzelne Tätigkeiten im Zusammenhang mit dem Umgang mit diesen Stoffen und Gemischen können auch von einem Mitarbeiter durchgeführt werden, der **nachweislich** von einer



fachlich qualifizierten natürlichen Person **geschult wurde**. Eine Wiederholungsschulung wird mindestens **alle 2 Jahre** durchgeführt. Ein schriftliches Protokoll über die Schulung ist **3 Jahre lang aufzubewahren**.

- Juristische und natürliche Personen, die Gewerbetreibende sind, sind verpflichtet, chemische Stoffe oder chemische Gemische der **akut toxischen Kategorie 1 oder 2** in **abschließbaren und gegen Einbruch und Zutritt durch Unbefugte gesicherten Räumlichkeiten aufzubewahren**. Bei der Lagerung müssen Verwechslungen und gegenseitige schädliche Beeinflussungen der gelagerten Stoffe und Gemische ausgeschlossen und deren Eindringen in die Umwelt und die Gesundheit natürlicher Personen verhindert werden.
- Juristische und natürliche Personen im Gewerbebetrieb, die mit chemischen Stoffen oder **akut toxischen Gemischen der Kategorie 1 oder 2** umgehen, sind verpflichtet, **darüber Aufzeichnungen zu führen**. Für jeden chemischen Stoff und jedes chemische Gemisch werden gesonderte Aufzeichnungen geführt. Die Aufzeichnungen müssen Daten über die empfangene und ausgegebene Menge, den Lagerbestand, den Vor- und Nachnamen der Person sowie die Bezeichnung der Abteilung des Unternehmens, für das sie ausgestellt wurden, enthalten. Protokollaufzeichnungen werden **mindestens fünf Jahre lang aufbewahrt, nachdem der Nullzustand der Bestände des chemischen Stoffes oder Gemischs erreicht wurde**.

Acquaintance with obligations when handling chemical substances and mixtures according to the Act on the Protection of Public Health

Legislation:

- Act No. 258/2000 Coll., on the protection of public health
- EC Regulation No. 1272/2008 on classification, labelling and packaging of substances and mixtures (CLP)

Restrictions:

- Chemical substances or chemical mixtures that are classified as **acutely toxic category 1 or 2** under CLP may not be sold, donated or offered to persons other than legal persons or natural persons in business.
- Chemical substances or mixtures which are classified as:
 - **acutely toxic category 3**; or
 - **toxic to specific target organs after single or repeated exposure to Category 1**; or
 - **corrosive category 1 with standard phrase H314**shall not be sold, given away or offered to persons under 18 years of age or to persons whose legal capacity has been restricted by a court.



- Legal entities and individuals engaged in business shall not sell in vending machines and take-away containers chemical substances or mixtures which are classified as:
 - **acutely toxic category 1, 2, 3 or**
 - **toxic to specific target organs after single or repeated exposure to Category 1; or**
 - **corrosive category 1 with the standard phrase H314.**

Duties:

- Legal entities and individuals may handle chemical substances or mixtures classified as acutely toxic category 1 or 2 only if they are handled by a person who is professionally qualified pursuant to Section 44b (1) of Act No. 258/2000 Coll. Individual activities related to the handling of these substances and mixtures can also be performed by an employee who has been **demonstrably trained by a professionally qualified person. Re-training shall be carried out at least once every 2 years.** A written record of the training shall be made and **kept for 3 years.**
- Legal entities and individuals engaged in business shall store chemicals or chemical mixtures of **acutely toxic category 1 or 2** in premises which **are lockable and secure against burglary and entry by unauthorized persons.** During storage, confusion and harmful interaction of stored substances and mixtures must be avoided and their penetration into the environment and the health of natural persons must be prevented.
- Legal entities and individuals engaged in business who **handle acutely toxic** chemical substances or mixtures of **category 1 or 2 are obliged to keep records** of such substances or mixtures. The records shall be kept separately for each chemical substance and mixture and the records shall contain details of the quantities received and dispensed, the state of stock, the name of the person and the designation of the department of the entity for which they were dispensed. The **records shall be kept for at least 5 years after** the chemical substance or mixture has reached zero stock.